
محمد شــهرابی: ســامانه ارزی نیما پس از هفت سال دیروز به کار 
خود پایان داد و معاملات ارزی در بازار ارز تجاری مرکز مبادله ایران 
انجام می شود. در این بازار کشف قیمت به صورت عرضه و تقاضای 
توافقی، میان صادرکنندگان و واردکنندگان است، هرچند که دولت 

در این بازار هم مداخله دارد و سقف قیمت ها را تعیین می کند.

آغاز دوره جدید: حذف نیما و تولد بازار توافقی
دولت از همان ابتدای شــروع به کار اعــلام کرد که بنا دارد ارز 
را تک نرخی کند. دولت چهاردهــم از همان ابتدای تحویل کابینه 
به تک نرخی کردن ارز تأکید داشــته اســت و در این میان عبدالناصر 
همتی، وزیر اقتصاد، به  طور صریح تر درباره تک نرخی کردن ارز بارها 
سخن گفته است. برای مثال، او در آبان امسال و در بیست و هشتمین 
همایش توســعه صادرات غیرنفتی، وعده داد  به  تدریج و در آینده 
نزدیک دغدغه هــای قیمت ارز از بین می رود و پس از آن صادرات 
بهبــود می یابــد. او از تلاش دولت برای تک نرخی شــدن ارز گفت 

و ارز چند نرخــی را عامل رانت و فســاد دانســت. 
همچنیــن کابینه چهاردهم در اولین لایحه بودجه 
خود نیز از اعــلام نرخ ارز ترجیحی اجتناب کرده و 
گفته شد  نرخ ارز کالاهای اساسی به تدریج افزایش  
خواهد داشت اما ارز تک نرخی نشد و یکی از انواع 
متعدد ارز در بازار ایران پس از هفت ســال به کار 
خــود پایــان داد و ارز نیما حذف و بــا ارز توافقی 
جایگزین شــد. با  این  حال، به نظر می رســد  دولت 
بــرای تک نرخی کــردن ارز تردیدی جــدی دارد و 
البته برخی کارشناسان هم این مسئله را در شرایط 
بی ثباتی اقتصاد به صلاح نمی دانند. آنها می گویند  
این دســته از اقدامات سبب هیجانات و سرگردانی 
بازار ارز خواهد شــد و در نهایت به هدف غایی که 
همان تک نرخی کردن ارز است، ختم نمی شود. در 

تاریخ ۲۴ آذر ۱۴۰۳، سامانه نیما به عنوان یکی از ابزارهای کلیدی در 
مدیریت معاملات ارزی ایران، رسما از چرخه اقتصادی کشور حذف 
شد. با اجرائی شدن این تصمیم، همه معاملات ارزی از طریق مرکز 
مبادلــه ارز و بازار توافقی انجام می شــود. ایــن تغییر که به گفته 
مســئولان با هدف یکپارچه سازی نرخ ارز و شفاف سازی معاملات 
انجام شــده اســت، واکنش های متعددی را در میان کارشناســان 
اقتصادی و فعالان بازار برانگیخته است.  اصغر بالسینی، سخنگوی 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران، در مصاحبه ای تلویزیونی اعلام کرد: 
«از ایــن پــس، صادرکنندگانی که پیش تــر ارز صادراتی خود را در 
ســامانه نیما عرضه می کردند، ملزم به انتقــال معاملات خود به 
بازار ارز تجاری هســتند. به این ترتیب همه معاملات ارزی کشور در 
چارچــوب بازار توافقی انجام خواهد شــد». او همچنین به حجم 
گســترده معاملات اشــاره کرد و افزود: «۸۰ درصد معاملات ارزی 

کشــور که پیش تر در سامانه نیما انجام می شــد، اکنون به بازار ارز 
تجاری منتقل شده است».

 این اتفاق بخشــی از سیاســت کلی دولــت چهاردهم برای 
کاهش تعدد نرخ های ارزی اســت. محمدرضا فرزین، رئیس کل 
بانک مرکزی، پیش تر در مهرماه ســال جاری در مجلس شورای 
اسلامی هشدار داده بود که افزایش نرخ دلار نیما می تواند منجر 
به پیامدهای تورمی درخورتوجهی شود. با این حال، نرخ دلار نیما 
در بازه ای کوتاه به ۵۴ هزار تومان رســید و سرانجام به  طور کامل 

حذف شد.

تغییر سیاست ارزی و واکنش ها
حیدر مستخدمین حسینی، کارشناس ارشد اقتصادی و معاون 
اسبق بانک مرکزی، در مصاحبه ای با روزنامه اعتماد در آذر ۱۴۰۳، 
توضیح داد: «حذف ســامانه نیما، اگرچه می تواند به شــفافیت 
بیشتر معاملات منجر شــود، اما بدون برنامه ریزی دقیق، ممکن 

است زمینه ساز افزایش نرخ ارز در بازار آزاد شود».
او همچنیــن افزود: «این اقدام باید با تقویت زیرســاخت های 
نظارتی و ایجاد اعتماد در بازار همراه باشد، در غیر این صورت فشار 

اقتصادی بیشتری بر مردم تحمیل خواهد شد».
او پیش از این به «شــرق» گفته بود: حذف ارز نیما و جایگزینی 
آن بــا ارز توافقی بی مفهوم اســت؛ چرا که اگر دولــت به دنبال 
تک نرخی کردن ارز باشد، برای ارز توافقی هم دولت کف و سقف 
قیمت تعیین می کنــد، بنابراین قیمــت ارز توافقی هم به نوعی 
دســتوری تعیین می شــود. در نتیجه این موضوع با هدف دولت 
برای تک نرخی کــردن ارز همخوانــی نــدارد. او ادامه می دهد: 
در عین حال باید گفت تک نرخی کردن ارز در شــرایط فعلی کشور 
اقدام اشتباهی است و دولت زمانی می تواند ارز را تک نرخی کند 
که وضعیت اقتصاد به ثبات نسبی رسیده باشد و ارزش پول ملی 

در معرض ســقوط مداوم نباشــد؛ وگرنه  این کار بی فایده است و 
تک نرخی کردن ارز به جایی نمی رســد؛ چنان که تجربیات گذشته 

در این زمینه شکست  خورده است.
علی شــهیدی، مدیر ارز بازرگانی و عملیات ارزی مرکز مبادله 
ایران، در گفت وگو با پایگاه خبری اکوایران در تاریخ ۲۳ آذر ۱۴۰۳، 
اظهار کرد: «ورود به سامانه ارز توافقی، علاوه بر کارمزدهای کمتر، 
امکان انجام معاملات سریع تر و امن تر را برای صادرکنندگان فراهم 
می کند. این امر می تواند منجر به افزایش ســودآوری شرکت های 
بورســی شود». او همچنین تأکید کرد که در سامانه جدید، نرخ ارز 
به  صورت روزانه و بر اســاس میانگین معاملات کشف می شود.  با 
این حال، برخی کارشناسان اقتصادی بر این باور هستند که حذف 
نیما و تعیین نرخ ارز بر اســاس معاملات توافقی، در شرایطی که 
بــازار آزاد همچنان بی ثبات اســت، می تواند به افزایش فشــار بر 
واردکنندگان و تولیدکنندگان منجر شود. یک تحلیلگر اقتصادی در 
مصاحبه ای با خبرگزاری تسنیم در تاریخ ۲۴ آذر ۱۴۰۳، تصریح کرد: 
«نبود کنترل مؤثر بر نرخ ارز توافقی ممکن اســت 
باعث شــود که هزینه های واردات افزایش یابد و 
در نهایــت به قیمت تمام شــده کالاهای مصرفی 

اضافه شود».

 چشم انداز سیاست های ارزی
دولت مدعی است تصمیم بانک مرکزی برای 
حــذف نیمــا و جایگزینی آن با ســامانه توافقی، 
بخشــی از تلاش هــای دولت بــرای هماهنگی 
نرخ های ارزی و کاهش فساد در این حوزه است. 
بــا این حال، بــه گفته کارشناســان، موفقیت این 
سیاســت به توانایی دولت در مدیریت نقدینگی و 
کنترل تورم وابسته است. محمد گرشاسبی، استاد 
دانشــگاه و کارشناس اقتصادی، در مصاحبه ای با 
خبرگزاری ایســنا در تاریــخ ۲۵ آذر ۱۴۰۳، تأکید کرد: «دولت باید 
در کنار اصلاحات ارزی، زیرســاخت های مالی و فنی لازم را برای 
اجرای این سیاســت فراهــم کند. اعتمادســازی در میان فعالان 

اقتصادی، کلید موفقیت این طرح خواهد بود».

 تصمیم جسورانه در میانه بحران یا تنش افزایی اقتصادی؟!
به اعتقاد کارشناسان، حذف سامانه نیما و انتقال معاملات به 
بازار توافقی، هرچند برای ازبین بردن تعدد نرخ ها در سیاست های 
ارزی کشور گامی رو به جلو به شمار می رود و این اقدام می تواند 
به شفافیت بیشتر و کاهش تعدد نرخ ها کمک کند، اما در شرایط 
اقتصــادی کنونی، می تواند منجر به چالش های اساســی به ویژه 
در حوزه معیشت مردم هم شــود و نبود ثبات اقتصادی چالش 

مهمی برای تک نرخی کردن ارز در کشور به شمار می آید.
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منفی استبارندگی تهران ۳۲ درصد 
معاون پژوهشــی مرکز ملی مطالعات آب 
اتــاق بازرگانی ایــران گفــت: اکنون بیش 
از ۷۰ درصــد آبــی که وارد شــبکه منازل 
می شــود، تبدیل به فاضلاب می شود یعنی 
آب را آلــوده می کنیم. چرا باید آب را با این 
کیفیت که به گرانی و به سختی تأمین شده 
و منجــر به به هم ریختــن طبیعت مناطق 
مبدأ تأمین آب می شــود، تبدیل به فاضلاب 
کنیم؟ عباس کشــاورز در گفت وگو با ایلنا، 
درباره اوضاع آب در تهران با بیان اینکه در 
حال حاضر میزان رواناب های کشور نصف 
شده اســت، اظهار کرد: حتی اگر بارندگی 
نرمال هم حادث شــود مشــکل آب تهران 
حل نمی شــود. اکنــون رودخانه هــا آورد 
دهــه ۶۰ را ندارند، اگر در دهه ۶۰ رودخانه 
کرج ۲.۵ میلیون مترمکعب آورد داشــت 
و در دهه هــای ۳۰، ۴۰، ۵۰ و ۶۰ هــم آب 
تهــران را تأمین می کرد و به دریاچه شــور 
قم ملحق می شــد و اکوسیستم را متعادل 
می کرد، اکنون این آب بسیار کم شده و این 
امــکان وجود ندارد. وی بــا بیان اینکه آب 
منبع حیات انســان، محیط زیست، اقتصاد 
و اجتماع اســت، افزود: چالش آب را نباید 
فقط به منابع آب ربط داد، ما اشتباه کردیم 
و شــهرهایی ایجاد کردیم کــه با ظرفیت 
آمایش آبی کشور منطبق نبوده، به طوری 
که اکنون حتی اگر ســدها پرآب هم باشند 
نیــاز جمعیت بیــش از ۱۰ میلیــون نفری 
تهران را پاســخ نمی دهد. معاون پژوهشی 
مرکز ملی مطالعات آب اتاق بازرگانی ایران 
تصریــح کرد: اگر به تاریخ گســترش تهران 
نگاه کنیم، این شــهر یــک منطقه کوچک 
ییلاقــی بوده کــه در دهــه ۲۰ و ۳۰ تبدیل 
به پایتخت و بزرگ شــده اســت، آن زمان 
اولین گام مســئولین وقت احداث سد کرج 
بوده که در پی آن آب مورد نیاز کشــاورزی 
و فضای ســبز در کرج و شــهریار به تدریج 
خشک شــد. در واقع خطای اکوسیستمی 
کــرده و آب را به تهران آوردیم. ما حتی به 
هراز مازندران هم دست اندازی کردیم، آب 
قزوین را هم به تهران آوردیم و کشــاورزی 
این منطقه را از بین بردیم و اکنون دشــت 
قزوین هم مانند کرج درحال تبدیل شدن به 
کویر است. او گفت: توسعه تهران و ایجاد 
انگیزه بــرای مهاجرت و توجه به توســعه 
پایتخــت بــه عنــوان نقطه مهم سیاســی 
باعث شــده جمعیت برای شــغل و درآمد 
راهی تهران شــوند و اکنون شــاهد مناطق 
مهاجرتی بســیار زیادی هســتیم و برای این 
میزان جمعیتی که بیش از گنجایش شهر و 
منابع آبی است، مجبور شده ایم آب را از هر 
نقطه ای تأمین و جاده و مسکن ایجاد کنیم. 
ما متأسفانه برای اکوسیستم منطقه به طور 
مقطعی چاره جویی کرده ایم در صورتی که 
هنر بشر سازگاری با اکوسیستم است.معاون 
پژوهشــی مرکز ملــی مطالعــات آب اتاق 
بازرگانی ایران تأکید کــرد: در کوتاه مدت ما 
باید رویه تأمین آب را در تهران تغییر دهیم، 
با رهبران دینی هم مشــورت شود، مناسب 
نیست آب باکیفیت کرج را لوله کشی و تبدیل 
به فاضلاب کنیــم. اکنون بیش از ۷۰ درصد 
آبی که وارد شبکه منازل می شود، تبدیل به 
فاضلاب می شود یعنی آب را آلوده می کنیم. 
چرا بایــد آب را با این کیفیت که به گرانی و 
به سختی تأمین شده و منجر به به هم ریختن 
طبیعت مناطــق مبدأ تأمین آب می شــود، 
تبدیل به فاضلاب کنیــم؟ او ادامه داد: باید 
رویکــرد جدید ایجاد شــود، یا بایــد تهران 
دو شــبکه ای شــود و یا آب را با دو کیفیت 
متفاوت در اختیار منازل قرار دهیم. گام اول 
شهرداری تهران اســت. به جای استفاده از 
آب چاه های زیرزمینی فاضلاب را تصفیه کند 
و با استاندارد کیفی برای فضای سبز استفاده 
کند، شهرداری تقاضای آب را افزایش ندهد، 
دوم اینکــه وزارت نیــرو مجتمع های بزرگ 
فاضــلاب احداث کنــد و فاضــلاب را برای 
آبیاری فضای ســبز عمومــی هدایت کند تا 

مجبور نباشد از آب باکیفیت استفاده کند. 

  محمد حاجعلی: صندوق های بازنشســتگی، با وجود نقش کلیدی خود در 
تأمین امنیت اقتصادی و اجتماعی، در دهه های اخیر با بحران های متعددی 
دســت وپنجه نرم کرده اند. از سوءمدیریت و نبود شفافیت گرفته تا کاهش اعتماد 
عمومی، همگی به این نهادها آسیب وارد کرده اند. در این میان یکی از راهکارهای 
مؤثر برای بازســازی این اعتماد و ارتقای عملکرد صندوق ها، تشکیل کارگروه های 
مشورتی با حضور ذی نفعان است. این گام، دومین مرحله از چهار گام کلیدی برای 
اصلاح ساختار صندوق های بازنشستگی به  شمار می آید؛ گام هایی که هدف اصلی 

آنها بازگرداندن اعتماد عمومی و بهبود پایداری مالی این نهادهاست.

چرا مشارکت ذی نفعان اهمیت دارد؟
ذی نفعان، شامل بازنشستگان، شاغلان و اعضای فعال صندوق ها، نه تنها صاحبان 
اصلی منابع مالی این نهادها هســتند، بلکه بیشــترین تأثیــر را از تصمیمات آنها 
می پذیرند. با این  حال در بســیاری از موارد، این گروه ها از فرایندهای تصمیم گیری 

کنار گذاشته می شوند و صدای آنها در سیاست گذاری ها به گوش نمی رسد.
مشــارکت فعال ذی نفعان در فرایندهای مدیریتی، می تواند دو اثر کلیدی داشــته 

باشد:
۱. افزایش اعتماد عمومی: وقتی افراد احساس کنند که صدای شان شنیده می شود 
و در تصمیم گیری ها دخیل هستند، حس مالکیت و اعتمادشان به نهادهای مرتبط 

افزایش می یابد.
۲. بهبــود کیفیت تصمیم گیری: ذی نفعان، با ارائــه تجربیات و دیدگاه های متنوع 
خود، می توانند به شناســایی نیازها و مشــکلات واقعی کمک کرده و راهکارهای 

عملی تری پیشنهاد دهند.
تشکیل کارگروه های مشورتی یکی از ابزارهای اصلی برای مشارکت دادن ذی نفعان 
در مدیریت صندوق های بازنشســتگی است. این کارگروه ها می توانند به عنوان پل 
ارتباطــی بین مدیران و اعضــای صندوق ها عمل کرده و نقــش مهمی در ایجاد 

شفافیت و تقویت دموکراسی سازمانی ایفا کنند.

ویژگی های کارگروه های مشورتی موفق
برای دستیابی به اهداف مطلوب، کارگروه های مشورتی باید دارای ویژگی های زیر 

باشند:
۱. نمایندگی جامع: اعضای این کارگروه ها باید به  گونه ای انتخاب شــوند که همه 
گروه های ذی نفع، از بازنشســتگان گرفته تا شاغلان و حتی کارکنان صندوق، در آن 
حضور داشته باشــند. این تنوع باعث می شود دیدگاه های مختلفی در فرایندهای 

تصمیم گیری مدنظر قرار گیرد.
۲. ســاختار شــفاف: فرایند انتخاب اعضا، وظایف و اختیارات کارگروه ها باید کاملا 
شفاف باشد. این شفافیت از بروز تضاد منافع و سوءاستفاده های احتمالی جلوگیری 

می کند.
۳. آمــوزش و توانمندســازی: اعضــای کارگروه ها باید با اصــول مدیریت مالی و 
راهبردهای ســرمایه گذاری آشــنا باشــند تا بتوانند نظرات کارشناسی و مؤثر ارائه 
دهند. برگزاری دوره های آموزشــی و کارگاه های تخصصی می تواند به این هدف 

کمک کند.
۴. نظــارت مؤثر: نتایج و پیشــنهادهای کارگروه های مشــورتی باید به  طور منظم 
بررســی و در سیاست گذاری ها اعمال شــوند. همچنین، گزارش های عملکرد این 

کارگروه ها باید به  صورت عمومی منتشر شود تا اعتمادسازی بیشتری ایجاد شود.

سازوکار عملی برای تشکیل کارگروه های مشورتی
تشــکیل و راه اندازی کارگروه های مشورتی نیازمند برنامه ریزی دقیق و هماهنگی 
میان مدیران صندوق ها و ذی نفعان است. مراحل زیر می تواند راهنمایی برای این 

فرایند باشد:
۱. دعوت عمومی: ابتدا باید اطلاع رسانی گسترده ای انجام شود تا همه ذی نفعان 
از امکان مشــارکت در کارگروه ها مطلع شوند. این اطلاع رسانی می تواند از طریق 
سامانه های اطلاعاتی صندوق، رسانه های جمعی یا شبکه های اجتماعی صورت 

گیرد.
۲. انتخــاب نماینــدگان: نمایندگان بایــد از طریق فرایندهــای دموکراتیک، مانند 
انتخابات یا معرفی از طرف انجمن های مرتبط، انتخاب شــوند. این روش تضمین 

می کند که اعضا از حمایت و اعتماد جامعه برخوردار باشند.
۳. تعییــن اهداف و وظایف: اهداف و وظایف کارگروه ها باید به  صورت شــفاف و 
دقیق تعریف شوند. این اهداف می توانند شامل بررسی سیاست های سرمایه گذاری، 

پیشنهاد راهکارهای بهبود عملکرد و نظارت بر اجرای تصمیمات باشند.
۴. ارزیابــی و بازخــورد: عملکــرد کارگروه ها بایــد به  طور منظم ارزیابی شــود و 
بازخوردهای لازم برای بهبود آنها ارائه شــود. این فرایند ارزیابی می تواند شــامل 

نظرسنجی از ذی نفعان یا تحلیل نتایج اقدامات باشد.
مشــارکت ذی نفعان از طریق کارگروه های مشــورتی، می تواند نقشــی کلیدی در 
بازســازی اعتماد عمومی و بهبود عملکرد صندوق های بازنشستگی ایفا کند. این 
گام دوم، زمانی بیشــترین تأثیر را خواهد داشــت که در کنار دیگر مراحل اصلاحی 
مانند شــفافیت اطلاعاتی، مشــارکت در تصمیم گیری های کلیــدی و بازنگری در 
فرایندهای مدیریتی اجرا شــود. کارگروه های مشــورتی، فراتر از یک ابزار مدیریتی، 
زمینه ای برای تقویت دموکراســی سازمانی و مشــارکت فعال ذی نفعان هستند. 
با بهره گیری از این ســازوکار، صندوق های بازنشستگی می توانند مسیر اصلاحات 
پایــدار را هموار کرده و جایگاه خود را به عنوان نهادهــای مورد اعتماد و مؤثر در 
جامعه تقویت کنند. صدای ذی نفعان، نیروی محرک اصلاحات است؛ صدایی که 

اگر به درستی شنیده شود، می تواند سرآغاز تحولاتی بزرگ باشد.

بانک مرکزی با همکاری وزارت صمت برای پیش  بینی پذیری و افزایش قدرت 
برنامه ریزی مالی و تولیدی شرکت ها، به زودی برنامه زمان بندی تخصیص ارز 
کلیه ثبت سفارش ها را اعلام می کند. همچنین با توجه به درخواست تولیدکنندگان 
مدت زمان تخصیص معتبر نیز افزایش خواهد یافت. آرام، معاون ارزی بانک مرکزی 
در نشست بررسی مسائل و مشکلات صنایع انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی ایران 
گفت: بانک مرکزی درصدد است تا با همکاری وزارت صمت برای پیش بینی پذیری 
و افزایــش قدرت برنامه  ریزی مالی و تولیدی شــرکت ها، به زودی برنامه زمان بندی 
تخصیص کلیه ثبت ســفارش ها را اعلام کند. همچنین موضوع واریز پنج درصدی 
(سپرده گذاری ریالی پنج درصد ارزش ثبت سفارش متقاضی ارز) قبل از تخصیص به 
درخواســت تولیدکنندگان حذف شــده اســت.آرام افزود: جهت تأمین مالی ریالی 
شــرکت های تولیدی، یک خط اعتباری ریالی به وزارت صمت تخصیص داده شده 
است که می بایست ســهم صنعت لوازم خانگی توسط وزارت صمت تعیین شود؛ 
علاوه بر این شرکت  های تولیدکننده برای تأمین مالی ریالی می توانند از سازوکار اوراق 
گام نیز استفاده کنند.معاون ارزی بانک مرکزی گفت: همچنین با توجه به درخواست 

تولیدکنندگان مدت زمان تخصیص معتبر نیز افزایش خواهد یافت.

گزارشی از پایان سامانه نیما، تغییر شکل بندی معاملات ارزی و تأثیر آن بر اقتصاد کشور از نگاه کارشناسان

تیغ دو لبه
کارشناسان اقتصادی می گویند که حذف ارز نیما در شرایط فعلی اقتصاد می تواند هم زمان فرصت و تهدید باشد
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نیروی محرک اصلاحات
 در صندوق های بازنشستگی

 رئیس دســتگاه نظارت بر دهمین دوره انتخابات کشــور و مدیرکل دفتر توسعه مهندسی 
ســاختمان از تأیید این دوره از انتخابات در سراسر کشــور خبر داد. لهون اسدی، مدیرکل دفتر 
توسعه مهندسی ســاختمان در نشست خبری از پایان فرایند بررســی انتخابات دهمین دوره 

سازمان های نظام مهندسی ساختمان در سراسر کشور خبر داد.
مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ساختمان با اشاره به اینکه در این دوره از انتخابات بیش از 
۲۴۲ هزار نفر از ۵۷۷ هزار نفر عضو جامعه مهندسی شرکت کردند، از مشارکت بیش از هزار و 
۸۰۰ نفر نامزد تأییدشده خبر داد. مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ساختمان گفت: در ۱۵ استان 
شکایتی ثبت نشد و در استان هایی که برخی از شکایت ها ثبت شد، موضوع تمامی شکایت ها 

توسط هیئت اجرائی و استانی بررسی و تأیید و نتیجه ارائه شد.
رئیس دســتگاه نظارت بر انتخابات دهمین دوره ســازمان های نظام مهندسی ساختمان، 
ســازمان های نظام مهندســی را بزرگ ترین تشکل غیردولتی کشــور خواند و از مشارکت ۵۸ 
درصــد از رأی دهندگان دارای پروانه اشــتغال در این دوره خبر داد. بــه گفته او در دوره قبل 

رأی دهندگان دارای پروانه اشتغال ۵۲ درصد بودند.
اســدی با یادآوری برگزاری این دوره از انتخابات به صــورت تمام الکترونیکی درخصوص 
نرخ مشــارکت مخاطبان توضیح داد: نرخ مشارکت رأی دهندگان در دوره های قبل و در سال 
۱۳۹۷ در کل کشــور معادل ۲۲ درصد و در تهران هشــت درصد بود که این رقم برای دهمین 
دوره ۴۹ درصد ثبت شــد. بیشترین مشارکت در استان ایلام با ۷۲ درصد و کمترین در سیستان 
و بلوچســتان با ۲۱ درصد به ثبت رسید. به گفته او، در تهران ۳۶ هزار رأی ثبت شد که نسبت 
به دوره پیشــین انتخابات در ســال ۱۴۰۰ که ۳۲ هزار رأی ثبت شــد، به میزان چهار هزار نفر 
افزایش مشــارکت کنندگان به ثبت رســید. این رقم مشــارکت رأی دهندگان، یک رکورد و یک 
امیدواری بزرگ بود، چراکه وقتی مشــارکت افزایش می یابد اعضای هیئت مدیره با ســرمایه 
اجتماعــی قوی تری حضــور می یابند و تصمیماتشــان در هیئت مدیــره از مقبولیت بالاتری 

برخوردار می شود.
اســدی گفت: در کل کشور هر کس که عضو نظام مهندسی ساختمان بود، امکان اخذ رأی 
را داشــت. این مقام مســئول برگزاری این دوره از انتخابات را که به صورت تمام الکترونیکی 
در کشــور برگزار شد، فرصتی برای مشــارکت نمایندگان تمامی شهرستان ها در اعضای هیئت 

مدیره هر اســتان دانســت و گفت: برگزاری انتخابات به صورت الکترونیک 
کمک کرده تا توزیع مناســبی از نظر حضور شهرســتانی ها در هیئت مدیره 

استان ها داشته باشیم.
مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ســاختمان از حضور دو وزیر، یک معاون 
رئیس جمهور و یک شــهردار ســابق در این دوره از انتخابات اعضای هیئت 
مدیره سازمان های نظام مهندســی ساختمان خبر داد و افزود: در تهران در 
دور دوم ثبت نام هــا ۱۲۲ نفر از طیف های مختلف حضور یافتند که شــاهد 
حضور دو نفر از وزرای ادوار، یک نفر شهردار، یک نفر معاون رئیس جمهور، 
همچنین تعدادی مدیر کل و شــهردار مناطق بودیم. این افراد در کنار سایر 

نامزدها در انتخابات شرکت کردند.
رئیس دستگاه نظارت بر دهمین دوره انتخابات نظام مهندسی ساختمان 
همچنین میزان بالاترین رأی را مربوط به ســه زن در استان خراسان رضوی 
عنوان کرد و گفت: در خراســان رضوی بالاترین درصد اخذ رأی با ۵۲ درصد 
شرکت کنندگان به ثبت رسید که متعلق به یک خانم بود، ضمن اینکه بالای 

۱۰ هزار نفر به سه نفر خانم در این استان رأی دادند.
وی ادامه  داد: هیئت اجرائی بعد از انتخابات فرصت پنج روزه برای اخذ 
شکایات داشــت و همچنین هیئت های نظارت اســتانی فرصتی هفت روزه 
داشــتند. در این مدت شکایت ها دسته بندی و به بخشی از آنها رسیدگی شد 

و مابقی نیز به تدریج در حال رســیدگی اســت. مدیرکل دفتر مقررات ملی و کنترل ساختمان 
وزارت راه و شهرسازی هم در این نشست با بیان اینکه امروز ساختمان در کشور نیازمند توجه 
ویژه فناورانه است، گفت: در این صورت ضمن کمک به منافع ملی، انتظارات به حق مردم نیز 
برآورده شــده و همچنین به ایجاد مشــاغل و بازارهای جدید برای مهندسان کمک می شود و 

این ضرورتی است که باید اتفاق بیفتد.
حامد مانی فر، مدیرکل دفتر مقررات ملی و کنترل ســاختمان وزارت راه و شهرســازی هم 
در نشســت خبری با اشــاره به بروز ناترازی انرژی در کشور و اینکه در حوزه ساختمان نیازمند 
پوســت اندازی هستیم، افزود: ســاختمان به معنای عام آن به عنوان بزرگ ترین مصرف کننده 
انرژی در کشور مطرح است و میزان مصرف انرژی در ساعات پیک تا ۶۰ درصد عنوان می شود.
این مقام مســئول ادامه داد: همچنین صدور خدمات فنی و مهندســی بدون نگاه فناورانه 
ممکن نیست و برای حضور در بازار جهانی جز با توسعه و ترویج این نگاه موفق نخواهیم شد.
او در همیــن پیوند بــه اجرائی شــدن الکترونیکی دهمیــن دوره انتخابــات هیئت مدیره 
ســازمان های نظام مهندسی ساختمان در کشــور اشاره کرد و بیان  داشت: مهندسی و به ویژه 
مهندســی ساختمان، موضوعی است که همه اقشــار با آن درگیرند و انتظار دارند جامعه ای 

فناور با چشم اندازی رو به جلو در آن فعالیت داشته باشد.
مدیرکل دفتر مقررات ملی و کنترل ســاختمان وزارت راه و شهرســازی با بیان اینکه عمده 
ســرمایه های افراد در جامعه صرف خرید یا اجاره مســکن می شــود، ادامه  داد: این مهم نیز 
توســط مهندســان برنامه ریزی و اجرا می شــود و بر این اساس ســازمان های نظام مهندسی 
ســاختمان باید حداکثر تلاش خود را انجام دهند تا فعالیت های خود را بهتر و منظم تر مبتنی 

بر رویکردهای نوآورانه و فناورانه به انجام برسانند.
او گفت: بر این اســاس تصمیم بر این شــد که این رویکرد را از انتخابات نظام مهندســی 
ســاختمان آغاز کنیم؛ انتخاباتی که در نهایت کاملا شفاف، پاسخ گو و مبتنی بر اصول فناورانه 

برگزار شد.
مانی فــر توضیــح داد: در این دوره از انتخابات به همه شــائبه های موجــود و اعتراضات 
رسیدگی و پاسخ داده شد و معترضان با رضایت خاطر جلسات را ترک می کردند و این یکی از 

بزرگ ترین سرمایه های اجتماعی است که در این حوزه ایجاد شده است.

 پایان فرایند بررسی انتخابات نظام مهندسی

برنامه زمان بندی تخصیص ارز تمامی 
ثبت سفارش ها به زودی اعلام می شود

ایرنا
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